
با سن کم، اما توان خوب، ساخت این سریال 
را در دســت گرفته و من هم امکان آن را پیدا 

کرده ام تا با ایشان کار کنم.
 

به کارگردان هم مشورت می دادید؟
وقتی من به عنوان بازیگر در کاری حضور 
پیدا می کنم بــه هیچ عنــوان در مجموعه 
کارگردانی دخالت نمی کنم. اما تلاش می کنم 
تا جایی که می شــود و توصیه هایم حمل بر 
دخالت نشود، نکاتی را که لازم می دانم بگویم. 
برای همین پیش آمد که در برخی صحنه ها 
با حســن آخوندپور وارد صحبت و مشورت 
می شدم و حتی برخی از دیالوگ ها را بر اساس 
تجربیاتی که داشتم تغییر دادم. چون تلاش ام 
بر این بود تا به تولید کمک کرده باشــم. اما 
در همان مدت زمان حضــورم کاملا از توان 
کارگردان نیز آگاه شدم و خوشحال هستم که 

توانستم با ایشان کار کنم. 

بــرای شــکل دادن شــخصیت 
حبیــب ابن مظاهر بــا چه چالش 
و ســختی هایی مواجــه بودید؟ 
مخصوصــا کــه قرار بــود نقش 
پیرمردی با ســن بالا را بازی کنید 
و در کل بازی در نقشی که بالاتر یا 
پایین تر از سن واقعی بازیگر باشد 
کار آسانی نخواهد بود. شما چطور از 

چنین چالشی عبور کردید؟  
من تجربه بازی در نقش پیرمرد خردمند 
و فرزانه را در فیلم »آهوی پیشونی سفید« و 
با گریم سنگین داشته ام. اما چون نقشی که 
در فیلم »آهوی پیشونی سفید« بازی کردم 
افســانه ای بود با نقش حبیب ابن مظاهر که 
یک شخصیت واقعی است فرق می کرد و کار را 
برایم بسیار دشوارتر کرده بود. اما چون به قول 
معروف، سرم برای بازی در نقش های مختلف 
به ویژه در ژانر تاریخی درد می کند و تا به حال 
۵ نمایشنامه تاریخی درباره امام حسین)ع( 
و امیرالمومنیــن)ع( روی صحنــه برده ام و 
»یتیمان کوفه«، »دروازه ساعات« و »مظلوم 
اول« کارهایی هستند که در مقام تهیه کننده، 
کارگردان و بازیگر آنهــا را تولید کرده بودم؛ 
با فضای تاریخی و شــخصیت های تاریخی 
بیگانه نیســتم. مخصوصا شــخصیت های 
معروف کربلا. حبیب ابــن مظاهر را نیز یک 
شخصیت قبراق می دانم که با وجود سن بالا، 
فرمانده یمین سپاه امام حسین )ع( بوده. یک 

فرد کاملا با تجربه، کارکشــته، توانمند 
و جنگاور. قاعدتا من نکات را از 

قبل می دانستم و تا حدودی 
اطلاعات درباره جزئیات 
زندگی این شــخصیت 
داشــتم. بــرای همین 
به نظــرم آمد کــه این 
شــخصیت را در سریال 
»عشق کوفی« با آگاهی 

بازی می کنم. 

از آنجایی که شما علاوه بر بازیگری، 
کارگردانــی و تهیــه کنندگی هم 
می کنیــد، نظرتان دربــاره آنکه 
حسن آخوندپور در سریال »عشق 
کوفی« از بازیگــران متفاوتی که 
تاکنون تجربه بازی در آثار تاریخی 
نداشته یا کم تر داشته اند همچون 
لعیا زنگنه، نادر ســلیمانی، حسین 
سلیمانی و... و استفاده از بازیگران 
جوان و کمتر دیده شده مانند شبنم 
قربانی و سعید شریف برای بازی 
در نقش های اول سریال را چطور 
ارزیابی می کنیــد؟ آیا وجود چنین 
جسارتی برای کارگردانی که قرار 
اســت نخســتین کار تاریخی و 
مذهبی اش را بر روی آنتن تلویزیون 

بیاورد خوب است یا خیر؟ 
اســتفاده حســن آخوندپور از بازیگران 
و چهره های جدید کار بســیار پسندیده ای 
بود. نگاه متفاوتی داشــته که باعث شــده از 
سیدجواد هاشمی بخواهد تا کار متفاوتی را 
بازی کند. این نگاه از ســوی یک کارگردان، 
نشان از شجاعت ایشــان است. چون گرفتن 
چنین تصمیمی به این ســادگی نیست. به 
نظر من با وجود چنین ریســکی همه خوب 
بازی کردند. به هر حال نادر سلیمانی، حسین 
سلیمانی، لعیا زنگنه و دیگر بازیگران حاضر در 
این سریال، بازیگران بسیار خوبی هستند. همه 
بازیگران در نقش هایی که به آنها محول شده 
بود در تلاش بودند تا بتوانند خوب و درست 
بازی کنند. حسن آخوندپور کاری کرده بود تا 
بازیگرها از ادا درآوردن و ادا و اصول های غیر 
منطقی که متاســفانه در بسیاری از کارهای 
تاریخی شاهد آن هســتیم دوری کنند. این 
موضوع برای من بسیار لذتبخش بود. به همین 
دلیل فکر می کنم حداقل از جهت بازیگری 

کار خوبی از آب درآمده است. هر چند به نظر 
من قصه هم قصه خوب و جذابی بود. چون در 
حواشی اتفاقات واقعه کربلا حرف زدن سخت 
است. برای همین قصه ای که به آن پرداخته 

شده است قصه خوب و قابل تاملی است. 

به نظر شــما چرا ســازندگان و 
فعالان فیلمساز برای ساخت فیلم 
و ســریال های تاریخی و مذهبی 
کم تر علاقه نشــان می دهند؟ این 
موضوع به نبود محتوای مناســب، 
نبود فیلمنامه قوی، نبود سرمایه و... 

به چه موضوعی برمی گردد؟
یکسری کارها باید در ســطح الف اجرا 
شــوند که کارهای تاریخی از جمله آنهاست. 
به نظر من اگر کار تاریخی الف نباشد بی بنیه 
و بدون جذابیت خواهد بود. چون باید کاری 
باشد که تماشــاگر آن را دوست داشته باشد. 
از کارگردانی، نویســندگی و بازیگری گرفته 
تا بخش های دیگــری مانند طراحی صحنه، 
چهره پردازی، طراحی دکور و... باید به گونه ای 
باشــد که بتواند جذابیت های منحصر به فرد 
نسبت به کارهای روز داشته باشد. برای همین 
ساخت فیلم و سریال تاریخی کار سختی است. 
به شخصه به جز ساخت »دروازه ساعات« که 
مرحوم علی سلیمانی هم در آن بازی می کرد 
خیلی دنبال ساخت کارهای تاریخی نبودم؛ 
اما کار کردن در این ژانر را دوســت داشــتم 
و با وجــود آنکه »دروازه ســاعات« تله تئاتر 
بود، اما مردم آن را دوســت داشــتند و از آن 
استقبال شــد. با این حال دیگر شخصا وارد 
عرصه کار کودک و نوجوان شدم و با این وجود 
همکارهای زیادی هستند که می توانند توجه 
مراکزی مانند سازمان اوج و حتی صدا و سیما 
را برای تولیدات فاخر به ســمت خود جلب 
کنند. چون فکر می کنــم هر چقدر از زندگی 

ائمه بگویم باز هم جا دارد.
 

شما در حال حاضر علاوه بر حضور 
در سریال »عشق کوفی« در سریال 
»بازپرس« نیز حضور داشــته اید 
که این روزها از شبکه یک در حال 
پخش اســت. نظرتان درباره این 
سریال چیست؟ آیا توانسته آنطور 
که باید مخاطب را بــا خود همراه 

کند؟ 
سریال »بازپرس«، ســریال قابل دفاعی 
است و احمد معظمی به شدت فردی با وسواس 
بالا در ساخت و یک انسان دانا در حرفه خود 
اســت. بنابراین به اعتقاد بنده ایشان بسیار 
کارگردان خوبی اســت و خیلی خوب بازیگر 
را هدایت می کند. حس می کنم این ســریال 
از قسمت سوم و چهارم سریالی خواهد بود که 
اگر مخاطب آن را از دست بدهد غصه خواهد 
خورد. چــون جزو کارهای خــوب تلویزیون 
است و امیدوار هســتم که مردم آن را ببیند 

و لذت ببرند. 

من تجربه بازی 
در نقش پیرمرد 
خردمند و فرزانه را در 
فیلم »آهوی پیشونی 
سفید« و با گریم 
سنگین داشته ام. اما 
چون نقشی که در 
فیلم »آهوی پیشونی 
سفید« بازی کردم 
افسانه ای بود با نقش 
حبیب ابن مظاهر که 
یک شخصیت واقعی 
است فرق می کرد 
و کار را برایم بسیار 
دشوارتر کرده بود

سینمای آیینی
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